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Š +
 Š OBECNÍ NOviNy

měsíční zpravodaj zastupitelstva obce 
a obecního úřadu ve šťáhlavech

duben 2021

pokračování na další straně

PŘÍRODU KOLEM NÁS SI NIČÍME SAMI

 NěKOLIK vět z ČINNOStI RADy ObcEÚvODNÍK
OMLUvA A vySvětLENÍ
K ČLÁNKU HRAběcÍ ALEJ A KONě 
v minulých novinách jste si mohli pře-
číst můj článek Hraběcí alej a koně. 
Článek byl nepřesný, za což se velmi 
omlouvám. velmi mě mrzí silně nega-
tivní až vulgární reakce některých ob-
čanů vůči koňákům, ale i reakce jiné. 
Článek jsem napsala na základě podnětů 
několika obyvatel, kteří se koní bojí a do-
tazovali se, jak je možné, že se po stezce 
s dopravním značením „Stezka pro chod-
ce a cyklisty“ mohou pravidelně pohybo-
vat jezdci na koních, když cesta je znač-
kou určena chodcům a cyklistům. Článek 
se stezce a koním věnoval jen na několika 
řádkách, nebylo jeho cílem zcela vykládat 
právní předpisy, jen upozornit na to, že 
Hraběcí je stezkou s dopravním značením 
a že je vyhrazena chodcům a cyklistům. 
Na základě upozornění občanů, kteří mají 
koně, a po konzultaci s Magistrátem města 
Plzně (MMP) je potřeba uvést vše na pra-
vou míru a více toto téma rozvést. I přes 
dopravní značení totiž koně do Hraběcí 
aleje vlastně mohou. Můj osobní názor, že 
na travnatém pásu mezi asfaltem a stromy 
by se jezdci na koních pohybovat neměli, 
neměl být ventilován v novinách, protože 
není podložený soudními rozsudky a ani 
není nikde napsáno, že by se v uliční zeleni, 
resp. zeleni u stezky, pohybovat nesměli. 
Nyní po konzultaci s odborem dopra-
vy MMP je potřeba sdělit následující: 
Na stezce se stanoveným dopravním 
značením „Stezka pro chodce a cyk-
listy“ by se v konkrétním případě 
Hraběcí aleje ve Šťáhlavech jezdec 
na koni neměl pohybovat po asfaltu.  
Jet po asfaltu však může, pokud se 
např. zrovna vyhýbá překážce nebo 
pokud Hraběcí křižuje. Podle odboru 
dopravy je pohyb po travnatém pásu 
mezi asfaltem a stromy nepostižitel-
ný, tedy v pořádku.   Dále platí, že 
kdokoliv může koně/poníka po asfaltu 
vést, a to v celé délce Hraběcí aleje. 
v travnatém pruhu vedle asfaltu se 
může jezdec na koni/poníkovi pohy-
bovat bez omezení.
Prosím, buďme k sobě ohleduplní a nevy-
hledávejme spory. Za nepřesný článek se 
ještě jednou omlouvám.

Iveta Bočanová, tajemnice OÚ

RO na březnových zasedáních schválila:
• Dodatek příkazní smlouvy s firmou Vodohos-
podářský rozvoj a výstavba a. s., která pro 
obec zajišťuje koncesní řízení na výběr pro-
vozovatele vodohospodářské infrastruktury. 
Předmětem dodatku je zejména určení termí-
nu, kdy musí být koncesní řízení dokončeno.
• Nový ceník za ukládání jednotlivých druhů 
odpadů na skládku Vysoká – Marius Pedersen 
a. s.
• Cenovou nabídku firmy Sýkora Kovo s. r. o. na 
výrobu a montáž autobusové zastávky, která 
bude umístěna v Husově ulici (75.600 Kč bez 
DPH). Podklad ze zámkové dlažby zhotoví pra-
covní četa.
• Cenovou nabídku firmy BAGGER BS s. r. o. 
na demolici stávajících autobusových zastávek  
v Husově ulici (29.585 Kč včetně DPH).
• Cenovou nabídku Jiřího Sedláčka na opra-
vu omítek na schodišti v Záložně. Součástí 
nabídky je i výmalba otěruvzdornou barvou  
(cca 20.000 Kč).
• Cenovou nabídku Ing. Pangráce na úpravu 
a aktualizaci pasportu místních komunikací 
(18.000 Kč bez DPH).
• Cenovou nabídku p. Kloudy na vybudování 
odstavné plochy před vjezdem do areálu po-
žární nádrže (25.000 Kč bez DPH). Cenovou na-
bídku na vybudování nového chodníku kolem 
nádrže rada neschválila.

• Demontáž nevyhovující pojistkové skříně  
v domě č. p. 440 a nahrazení novou skříní včet-
ně revize.
• Podání žádosti o dotaci z dotačního titulu Od-
straňování havarijních stavů a naléhavé potře-
by obcí Plzeňského kraje 2021, na akci „Obno-
va lávky pro pěší po havárii přes Úslavu.
• Návrh na pořízení rozborů vody u některých 
studánek včetně rozboru vody v nátoku do po-
žární nádrže.
• Povolení vjezdu na komunikaci Milínovská 
těmto subjektům: Myslivecký spolek Úsla-
va, Žákava, JSDH Šťáhlavy, JSDH Šťáhlavice,  
a to za podmínek stanovených lesním obecních 
lesů.
RO vzala na vědomí:
• Informaci o havarijním stavu cesty k remízku 
za ulicí V Cihelně, kterou využívá zejména fir-
ma AG Produkt.  Cestu firma opraví, část mate-
riálu (štěrk) zajistí obec.
• Návrh firmy JVV Ginkgo, s.r.o. na úpravu 
prostranství pro umístění sochy sv. Jana Ne-
pomuckého.
• Informaci paní tajemnice o možnostech osa-
zení bývalých převlékáren vhodným materi-
álem a dále o tom, že pracovní četa osadila 
oboje vrata a vrátka pro vjezd do areálu po-
žární nádrže. 

Václav Štětina, starosta obce

Teprve druhý týden je uzavřen most na kraj-
ské silnici ze Šťáhlavic do Kornatic. Všichni asi 
víme, že ne každý řidič uposlechne objížďko-
vých směrovek a pojede stanovenou objízdnou 
trasou. Avšak tolik bezohledných řidičů snad 
nikdo nepředpokládal!
V lesích nad Hájkem je provoz jako na ofici-
ální silnici, všechny závory mající omezovat 

pohyb po lesních cestách jsou otevřené. Tuto 
oblast spravují Lesy České republiky, s. p., Les-
ní správa Přeštice, obec zde tedy může pouze 
vyjednávat a požadovat zlepšení situace. Zatím 
se to nepodařilo. Průjezd aut lesem ničí lesní 
cesty, některá auta ohrožují turisty i cyklisty, 
kteří přírodu v současné době hodně využívají 
k procházkám a vyjížďkám, v neposlední řadě 
průjezd aut plaší lesní zvěř.
Dalším velkým problémem jsou zničené louky 
kolem řeky v blízkosti uzavřeného mostu. Řidiči 
přehlížejí dopravní značení a z návsi pokračují 
dál na Kornatice, dokud nenarazí na zátarasy 
a konec asfaltu. Diví se, že nemohou projet, 
přestože je cesta překopaná a most přes řeku  
z části chybí. Vozy dálkové dopravy tedy cou-
vají zpět až do Šťáhlavic cca 1 km nebo se otáčí 
na louce, kde se většinou svými koly zaboří do 
měkkého terénu. Terénní auta a zemědělská 
technika „objíždí objížďku“ přes říční brod.  
 



2

dokončení na další straně

dokončení z předešlé strany

 NěKOLIK vět z ČINNOStI RADy ObcE

PŘÍRODU KOLEM NÁS SI NIČÍME SAMI
Na loukách jsou vyjeté koleje v takové míře,  
že se tudy, pokud nechcete mít bahno všude, 
neprojde, na kole se tudy téměř neprojede. 
Průjezd takového množství vozů přes vodu pří-
rodě také určitě neprospívá.

A v neposlední řadě je problém s nově oprave-
nou cestou, která slouží jako cyklotrasa smě-
rem na Nezvěstice. Řada lidí ji využívá, jakmile 
vysvitne sluníčko, je na této stezce hodně živo. 
Avšak mezi cyklisty, chodci, malými dětmi nebo 

pejskaři se proplétají osobní auta a nepřijde 
jim, že na stezku nepatří.
Obec o všech těchto problémech ví. Všichni 
zástupci obce se snaží různými postupy o zlep-
šení kvality cest i pozemků, v současné době 
dost poničených. Všichni této problematice vě-
nují spoustu času, avšak jejich vyřešení není 
jednoduché.
Vše je to totiž hlavně o přístupu a chování lidí. 
Dokud každý z nás nebude dodržovat předpisy 
a směrnice a nebude brát ohledy na druhé, si-
tuace se nezlepší.
Věřím, že si brzy všichni společně uvědomíme, 
že ochrana přírody a životního prostředí je pro 
nás víc než vlastní blaho, a společně najdeme 
v této věci přijatelné řešení alespoň částečně 
vyhovující nám všem. 

Dagmar Špalová
místostarostka obce

 téMA MěSÍcE

JAK JE tO S OČKOvÁNÍM vE ŠŤÁHLAvEcH?
rozhovor s MUDr. Vlastimilem Kuldou, praktickým lékařem ve Šťáhlavech, vedla Daniela Švábková

Jaká skupina osob se může u vás zapsat 
k očkování?
V současné době, tj. k 24.3. je v ordinacích 
praktických lékařů prioritní očkování osob 
starších 70 let a rizikových osob mladších 70 
let v případě, kdy splňují metodikou Minis-
terstva zdravotnictví ČR stanovená kritéria 
(diabetici, ICHS, onkologicky nemocní, plicní 
nemoci, pacienti po transplantaci apod.). 
Mohou být občané zapsáni současně  
u vás a zároveň se registrovat do systé-
mu elektronicky?
Ano mohou, ale pokud jsou zaregistrováni 
v centrálním registru, jsou již u praktického 
lékaře blokováni. Pokud se přeci jen rozhod-
nou nechat se naočkovat zde a jsou zavedeni 
v centrálním registru, je to možné, ale musí 
se sami z centrálního registru odhlásit přes 

přístupový kód. Naopak pokud jsou zavedeni 
zde a nechali se již naočkovat, měli by nám 
to oznámit, abychom je z našeho registru vy-
škrtli.
Již jste obdržel nějaké očkovací vakcí-
ny? Kdy je obdržíte?
Vakcíny nám neustále slibují. Od 1.3.2021 
jsme k očkování dostali svolení, ale o zásobo-
vání vakcínou rozhoduje krajský koordinátor. 
Já, jako praktický lékař, zásobení vakcínou 
neovlivním. Postup při přidělování vakcín je 
takový: Krajský koordinátor očkování obdrží 
informaci, jak velkou dodávku vakcíny kraj 
obdrží. Následně určí, kolik z dodávky bude 
předáno očkovacím místům a kolik praktic-
kým lékařům. Po získání přehledu registrova-
ných pacientů v ISIN-OČKO připraví krajský 
koordinátor očkování návrh přidělení vak-

cín praktickým lékařům a s tímto seznámí 
krajského koordinátora praktických lékařů.  
Po domluvě krajský koordinátor očkování ode-
šle Ministerstvu zdravotnictví České republiky 
své konečné rozhodnutí o přidělení vakcín. 
Krajský koordinátor praktických lékařů kon-
taktuje vybrané lékaře a těm předá všechny 
potřebné informace. Praktický lékař odesílá 
neprodleně objednávku vakcíny distributorovi 
a v kopii vyrozumívá příslušnou úřednici Kraj-
ského úřadu Plzeňského kraje a vyčká kon-
taktování ze strany distributora. Pro praktické 
lékaře je s ohledem na skladovací podmínky 
určena vakcína AstraZeneca.
Jak jsem již uvedl, jako praktický lékař záso-
bení vakcínou nemohu urychlit.
Proč již někde očkují např. blovice? Mys-
líte si, že je to tím, že je tam poliklinika?
Odpověď je stejná jako v předešlé otázce.  
O přidělení dodávky vakcíny rozhoduje kraj-
ský koordinátor očkování, který toto konzul-
tuje s krajským koordinátorem praktických 
lékařů. Od 1. března byl praktickým lékařům 
umožněn vstup do systému očkování proti 
onemocnění covid-19. Na území Plzeňského 
kraje byli do systému zavedeni všichni takoví 
lékaři, kteří se dobrovolně přihlásili. S ohle-
dem na nedostatek vakcín je možné postupně 
zapojovat jen část lékařů. Existují však kra-
jové rozdíly v tom, jaký objem očkovacích lá-
tek bude praktickým lékařům přidělen. Asi od 
22.3. přibylo v Plzeňském kraji další kritérium, 
a to vzdálenost ordinace praktického lékaře 
od očkovacího centra, což při výběru praktic-
kých lékařů od začátku března nebylo 3 týdny 
zohledňováno, a naopak očkovací látka byla 
dodána řadě plzeňských praktických lékařů, 
jejichž zveřejněný seznam byl však z nezná-
mých důvodů ze stránky Plzeňského kraje od-
straněn. Bohužel k dnešnímu dni neexistuje 
žádný plán dalšího rozdělování očkovacích 
látek praktickým lékařům. 
MUDr. Kulda věří, že v dubnu již vakcíny 
opravdu dostane a bude moci očkovat. Kdy 
se tak stane, však nemůže ovlivnit ani on ani 
vedení obce.
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INvEStIcE A OPRAvy
Opět i letos na stavebnictví má vliv koronaviro-
vá pandemie. Stavební práce sice nejsou zaká-
zány, ale řada firem se dostává do potíží kvůli 
karanténám nebo nemoci svých zaměstnanců. 
Věříme, že stavby v naší obci budou těmito 
problémy postiženy co možná nejméně a vše 
proběhne podle našich plánů a přání.
vodovod Dr. beneše, Seifertova, V Zahradách, 
17. listopadu firma začne stavět cca v polovině 
dubna. Hotov by měl být v červenci, následovat 
bude kolaudace a hned poté bude možné, aby si 
obyvatelé vybudovali vodovodní přípojky.
Lávku u ČOv již zhotovitel zadal do výroby. 
V dubnu začnou úpravy terénu, kde bude láv-
ka umístěna, počátkem července bude lávka 
přivezena a na jeho konci dokončena. Na ob-
novu lávky se těší spousta lidí, bude důležitou 
spojnicí obce s osadou Na Kukačce a Háječek 
nejen pro procházky, ale i pro klidnější cesty na 
autobusovou zastávku u Katalogu než po rušné 
Rokycanské.

cO Už JE HOtOvO?
Zaměstnanci obecní čety na začátku března 
usadili dvoje repasovaná vrata a vrátka do 
areálu požární nádrže ve Šťáhlavech. Vrata 
opravovali v zimních měsících. Ještě je čeká 
osazení převlékáren vhodným materiálem  
a oprava oplocení. O areál se obec ve spolu-
práci se šťáhlavskými hasiči pravidelně stará, 
obec jej seká a provádí nutné opravy, hasiči  
v rámci cvičení zásahové jednotky sboru nádrž 
vyčistili a uklidili (více o čištění nádrže se do-
čtete na jiném místě novin). Až to koronavirová 
situace dovolí, budou hasiči v areálu moci tré-
novat hasičský sport, mají tam k tomu uprave-
nou část plochy. Díky vratům již nebudou do 
areálu zajíždět bezohlední občané, kteří zde 
i parkovali svá vozidla. Rozbahněnou plochu 
před vraty z ulice Ke Koupališti ještě upraví 
odborná firma tak, aby se zde dalo případně 
zaparkovat.

V březnu obec nechala opravit několik ulic, 
které byly v havarijním stavu. Již tedy nebude 
stříkat voda z louží na okolní domy v ulici žiž-
kova, protože dostala v poškozených místech 
povrch z asfaltového recyklátu. Obec zde plá-
nuje budování vodovodu (cca v r. 2022 nebo 
2023) – projektant má projekt před dokonče-
ním, proto by nemělo smysl pokládat asfalt. 
Recyklát je zatím plně postačující a již víme, 
že obyvatele ulice potěšil. Také se projedete se 
po lepší cestě ke koupališti a ve Šťáhlavicích se 
vám dobře pojede na Obcízně. Obec vyslyšela 
přání kastelána zámku Kozel a opravila cestu 
podél Lopatského rybníka, při procházkách 
po deštích se nebudete muset vyhýbat loužím  
a bahnu a budete se moci kochat pohledem na 
zámek Kozel, jeho park a ptactvo na rybníce.

Do budovy sokolovny (záložny) vloni plochou 
střechou zatékalo. Plochá střecha, která je nad 
chodbou, byla sice vloni vyměněna, ale na po-
škozenou a opadanou omítku stropu chodby ve 
2. patře přišla řada až letos. Vše bylo opraveno 
a při opravě zdí a výmalbě celé chodby mezi  
1. a 2. patrem zmizely i desítky let staré vyryté 
nápisy. 

Podařilo se opravit i část odlehčovací vodote-
če na konci Husovy ulice. V této ulici probíhá  
i výměna kanalizačních poklopů. Některé po-
klopy budou vyměněny i ve Šťáhlavicích.

celou rubriku zpracovala tajemnice Iveta Bočanová

opravená cesta na Obcízně

opravená Žižkova ulice

Cesta u Lopatského rybníka pod zámkem 
Kozel před opravou a po opravě

Repasovaná vrata a vrátka do areálu požární nádrže
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celou rubriku zpracovala tajemnice Iveta Bočanová

NÁvRAt bAROKNÍ SOcHy Sv. JANA NEPOMUcKéHO DO ŠŤÁHLAv
Socha sv. Jana Nepomuckého stávala na mostě 
přes řeku Úslavu. Úplně původně však stávala 
u dřevěné lávky přes řeku Úslavu, tuto lávku 
nahradil kolem r. 1857 dřevěný most a posléze 
v r. 1874 most kamenný, kam se přestěhovala 
i socha
Socha byla ve 20. století několikrát poničena, 
nejprve ji v r. 1919 poničily kroupy, poté jí byla 
několikrát uražena hlava. Naži předci si ale so-
chy cenili, a nechali ji v r. 1937 zrestaurovat 
sochařem Karlem Zentnerem. V r. 1962 byla 
socha z mostu odstraněna, musela ustoupit 
nové podobě mostu. Byla umístěna do zahrady 
zámku na návsi, v té době již bohužel byla opět 
poničena a její podstavec ne nedochoval. 

PÁtRÁNÍ PO SOŠE
U příležitosti 780 let od 1. písemné zmínky  
o obci Šťáhlavy obec vydala knihu „Šťáhlavy – 
pohled do historie“ (vydána v r. 2019). Při psaní 
knihy se jedna z jejích autorek, Jana Kepko-
vá, začala o sochu blíže zajímat a pátrat po ní.  
Ve spolupráci s obecním úřadem se podařilo 
zjistit, že za minulého režimu, který sochám 
světců příliš nepřál, byla socha odvezena na 
faru do Starého Plzence, a později umístěna  
v zahradě kostela na Malé Straně. Sochu tehdy 
ze zámecké zahrady zachránil před úplnou zká-
zou vikář Jiří Koutník. 
V roce 2018 se obci podařilo s Římskokatolic-
kou farností Starý Plzenec vykomunikovat ná-
vrat sochy do Šťáhlav. Letos je výročí 300 let 
od blahořečení sv. Jana Nepomuckého, proto 
se obec rozhodla sochu právě letos restauro-
vat a se souhlasem farnosti ji vrátit do Šťáhlav. 
Restaurátor již byl vybrán, socha bude zbave-
na nánosů a sedimentu, budou odstraněny její 
nevhodné úpravy a doplní ji o atributy, které 
již soše chybí (svatozář, palmový list, lucerna).

HLEDÁNÍ vHODNéHO MÍStA A SLAv-
NOStNÍ ODHALENÍ SOcHy
Na most přes řeku se již socha vrátit nemůže, 
obec se po konzultaci s vedoucím Odboru památ-
kové péče MMP rozhodla umístit ji na důstojné 
místo poblíž návsi – na pozemek p. č. 59. Za tím 
účelem úplně změní ráz tohoto veřejného pro-
stranství, kde se v současné době nachází již 
příliš nevyužívané betonové autobusové zastávky 
a stanoviště pro kontejnery. Betonové zastávky  
i stanoviště kontejnerů budou odstraněny a ten-
to veřejný prostor bude pro sochu nově upraven. 
Naše zrestaurovaná socha sv. Jana se konečně 
po dlouhých letech vrátí do Šťáhlav a navíc na 
nově upravené důstojné místo. Sv. Jan bude ze 
dvou stran obklopen vodou (náhonem a potokem 
Beránka), nedaleko je i řeka Úslava a jeho pů-
vodní stanoviště – je totiž patronem zpovědníků, 
mlynářů, rybářů a mostů, u vody se mu bude líbit. 
Toto pozapomenuté veřejné prostranství tak zís-
ká nový rozměr a byť prostor není velký a má své 
limity (např. se tudy musí zajíždět pro splaveniny, 
které uvíznou na shybce náhonu), stane se oázou 
klidu a odpočinku v samém centru obce.
U příležitosti slavnostního odhalení restauro-
vané barokní sochy, která bude umístěna na 
nový podstavec, se na konci srpna bude konat 
barokní slavnost (pokud to dovolí koronavirová 
pandemie). 

vizualizace parkových úprav

cO SE StANE SE zAStÁvKAMI A bUDE SE KDE ScHOvAt PŘED DEŠtěM?
Betonové zastávky budou nejpozději v květnu 
odstraněny, kontejnery přesunuty. Ale cestující 
do Šťáhlavic, nebojte, o zastávku nepřijdete.  
V současné době již autobusy na cestě ze 
Šťáhlavic v Husově ulici nezastavují, staví až 
pod kostelem, proto nevadí, když bude zastáv-
ka jen na druhé straně u betonového ostrůvku, 
protože směrem na Šťáhlavice autobusy budou 
zastavovat stále. Zastávku jsme již objednali, 
na fotografii vidíte stejný typ z obce Mokrouše.

Rádi bychom veřejně poděkovali Václavu 
Holubovi, který vlastní část veřejného pro-
stranství, kde je betonový ostrůvek a plocha 
za ním. vážený pane Holube, moc vám 
děkujeme, že umožníte zastávku na váš 
pozemek umístit.



 OBEC A OBECNÍ ÚŘAD
celou rubriku zpracovala tajemnice Iveta Bočanová

NÁVRAT BAROKNÍ SOCHY SV. JANA NEPOMUCKÉHO DO ŠŤÁHLAV
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 ObEc A ObEcNÍ ÚŘAD

rubriku zpracovala Iveta Bočanová, tajemnice OÚ

KAM S NIMI? S ČÍM? S větvEMI…
Časné jaro je období pro zdravotní řezy stro-
mů, ale kam s větvemi? Ve Šťáhlavicích je mís-
to pro deponii větví, nyní se ale nedá na druhý 
břeh Úslavy přejet, silnice je uzavřená kvůli 
rekonstrukci mostu ve směru na Kornatice, 
proto se k deponii větví dostane jen málokdo.  
Kam tedy s nimi? Lze sice využít sběrný dvůr, 
ale tam musíte větve nařezat na malé kous-
ky, aby se jich do kontejneru vešlo co nejvíc, 
a navíc likvidace tohoto bioodpadu ze sběrné-
ho dvora stojí obec nemalé peníze. Tak znovu: 

Kam s nimi? Ve Šťáhlavech jsme nově vyčle-
nili místo na úplném konci Legionářské ulice – 
těsně před čistírnou odpadních vod (ČOV) po 
pravé straně. Místo je označené cedulí a lze 
sem vyvézt větve i větších rozměrů. V žádném 
případě sem ale nepatří vykopané pařezy a už 
vůbec ne se zeminou! Můžete se dát pouze na 
větve. A proč obec takovou deponii na větve 
potřebuje? Protože je lepší varianta nechat 
větve zdarma seštěpkovat odborné firmě, kte-
rá si štěpku ponechá, než platit vysoké částky 

za převoz kontejneru s větvemi a za likvidaci 
bioodpadu. 
buďte ukáznění a ohleduplní a vozte na 
místo pouze větve, ne kořeny ani jiný od-
pad. Děkujeme.
A co se ještě s větvemi dá udělat? Můžete je, 
pokud jsou již suché, každý pátek odpoledne 
spálit na svém pozemku. V pátek je totiž ve 
Šťáhlavech podle obecní vyhlášky „PÁLIcÍ 
DEN“, a to od 16 do 19 hodin. v ostatní 
dny je pálení zAKÁzÁNO! 

celou rubriku zpracovala tajemnice Iveta Bočanová

UKLIĎME ŠŤÁHLAvy byLO LEtOS JINé 
Kvůli pandemické situaci a opatřením proti ko-
ronaviru jsme letos udělali akci Ukliďme Šťáh-
lavy jinak. Vloni nám bylo líto, že se akce mu-
sela zrušit, letos jsme se však nevzdali. Jako 
na spoustě jiných míst v zemi jsme zřídili PYT-
LOMAT a vyzvali k individuálním úklidům. Jako 
pytlomat posloužilo zábradlí rampy u obecního 
úřadu, určili jsme po obci místa pro ukládání 
naplněných pytlů a na facebooku a u OÚ bylo 
možné napsat, jakou oblast jdou konkrétní 
dobrovolníci individuálně uklidit. Na akci byl 
vyčleněn tentokrát celý víkend, naplněné pytle 
odvezli zaměstnanci do sběrného dvora v pon-
dělí. Každý tak mohl jít uklízet kdykoliv v prů-
běhu celého víkendu, nijak jsme se nesrocovali 
ani nevytvářeli velké skupiny. Moc děkujeme 
všem, kteří využili své procházky k dobrému 
účelu a uklidili Bažantnici, nádraží, náves, les, 
ulice nebo příkopy podél cest z obce. Mnozí  
z nich šli uklidit stejná místa jako předloni  
a porovnávali množství odpadu tehdy a letos. 
Pošlete nám fotky, jak při akci uklízíte, 
rádi je zveřejníme v příštích novinách a na 
FB obce. Zasílejte na sekretariat@stahlavy.cz 
nebo přes whats app na tel. 724 162 518. 

KNIHOvNA ŠŤÁHLAvy

KNIHOvNA ŠŤÁHLAvIcE 

Knihovna ve Šťáhlavech je celá v novém.  
Má novou elektroinstalaci, je vymalovaná a až 
do ní zavítáte, potěší Vás novým nábytkem. 
Otevřena bude od 3. dubna zatím přes okénko 
v otevírací době knihovny, tedy ve středu od 
16:30 do 19 h a v sobotu od 8 do 11 hodin.  
Knihy si můžete předem objednat na tel. 604 
551 591, online katalog: http://katalog.stahla-
vy.cz/ ; email: knstahlavy@seznam.cz. Knihov-
na Šťáhlavy má svou FB stránku.

knihy i nadále půjčuje tzv. „přes okénko“ v ote-
vírací době knihovny: út od 15 do 18 hodin, a to 
po předchozí telefonické domluvě. Tel. na paní 
knihovnici: 770 114 382.

tELEgRAfIcKy
NEzAPOMEŇtE SE SEČÍSt

Sčítání je důležité pro 
statistická zjišťování.  
Do 11. května ho mů-
žete provést elektronic-
ky na scitani.cz. Pokud 
formulář elektronicky 

nevyplníte, navštíví vás sčítací komisař nebo 
si formulář vyzvednete na kontaktních místech 
sčítání (na poštách). Vyplnění sčítacího formu-
láře je povinné a nevyplnění je možné pokuto-
vat. Do každé domácnosti byl doručen Českou 
poštou informační letáček. Letos je 100. výročí 
od 1. sčítání na území našeho samostatného 
státu. Tak na sečtení nezapomeňte.

StÁLE HLEDÁME KRONIKÁŘE(KU)
Pro obec Šťáhlavy hledáme novou kronikář-
ku. Máte-li zájem, volejte: 377 969 079 nebo  
724 162 518. Nebojte se nám přihlásit, činnost 
kronikáře je honorována a bude vás určitě těšit 
a naplňovat.

POtŘEbUJEtE POMOcI S REzERvAcÍ NA 
OČKOvÁNÍ PROtI cOvID-19? ObRAŤtE 
SE NA NÁS!
Pokud registraci k očkování sami nezvládnete  
a ani nemáte v rodině nebo mezi známými ni-
koho, kdo by Vám s registrací pomohl, můžete 
zavolat na obecní úřad, tel. 377 969 201 nebo  
724 162 518, kde Vám poradíme nebo Vám 

registraci zajistíme. Již jsme takto registrovali 
několik seniorů, kteří mají díky tomu očkování 
za sebou.
POzOR NA OtRÁvENé NÁvNADy!!!
V obci se opět na veřejném prostranství obje-
vila otrávená návnada. Majitelé psů a koček, 
buďte opatrní na své miláčky. Návnada se 
našla v lokalitě nové zástavby kolem křižovat-
ky ul. 17. listopadu a Rašínova, kromě šunky  
a granulí v ní byl i jed na krysy. Buďte opatrní i 
mimo tuto lokalitu. 
Věc jsme nahlásili na policii ČR. Pokud byste 
měli podezření na pachatele nebo jste něco 
podezřelého viděli, prosíme, spolupracujte  
s policií. Děkujeme.

ODStÁvKA ČEz 13. DUbNA, 7:30-17:00
ulice Šťáhlavická, Šťáhlavy
č. ev. 556, 591, 616, 619, 668, 669, 670, 731, 755
č. p. 152, 200

 INzERcE
Prodej slepiček
Červený Hrádek prodává slepičky typu Tetra hnědá, Dominant všechny barvy, slepičky Green Shell typu Araukana a Dark Shell typu Maranska.
Stáří 16-20 týdnů, cena 185-229Kč/ks | Prodej: 12.4., 16.5.  a  13.6.2021 | Šťáhlavy na návsi /u  kruháku/ v 15.20 hod.
Výkup králičích kožek – cena dle poptávky | Info: Po-Pá 9 -16 hodin, tel. 601 576 270, 728 605 840 | www.drubezcervenyhradek.cz
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PUB KVÍZ V Š+Š III.  ŠKOLy

 KULtURA v ObcI

 NAŠI JUbILANtI

V souladu s obecně závaznými platnými právními předpisy, především v souladu se zákonem č. 101/2000Sb.,  
o ochraně osobních údajů a o změně zákonů, ve znění pozdějších předpisů neuvádíme jubilanty, kteří s uveřej-
něním nesouhlasili. Dagmar Špalová

Šťáhlavy
Sekyrka Antonín  80  |   Fikarová Jindřiška   83   |   Ditrichová Marie   92
Fremrová Jaroslava  83   |   Černíková Vlasta  93   |   Valtrová Drahomíra   89
Růžička Jiří   82   |   Brožík Jiří  82   |   Čapková Jaroslava  90

Šťáhlavice
Krňoulová Stanislava  83

bŘEzEN v zÁKLADNÍ ŠKOLE ŠŤÁHLAvy
Na základě krizového opatření vlády ČR ze dne 
26.2. platí zákaz osobní přítomnost žáků ve 
škole a školní družině. Vzdělávání opět přešlo 
pro všechny žáky do distanční formy.
Již v únoru dostali rodiče dotazník, v němž se 
mohli vyjádřit k dosavadní formě distanční vý-
uky žáků 3.-5. ročníku (prvňáci a druháci v té 
době ještě chodili do školy). Po vyhodnocení 
ankety došlo v některých ročnících ke změnám 
ve snaze zachovat kvalitu výuky a zároveň 
úpravou formy co nejvíce pomoci rodičům, pro 
které je toto období velice náročné.
Jak vypadá distanční výuka v naší škole? Žáci 
3. a 4. třídy dostávají postupně od pondělí do 
středy zadané úkoly, s výkladem pomáhají vi-
dea natáčená ve škole, k procvičování slouží 
povinné online setkání s třídní učitelkou a do-
plňkové dobrovolné online setkávání s paní 
vychovatelkou. Na online hodiny jsou žáci roz-
děleni do dvou i více skupinek, aby bylo učení 
na dálku efektivnější. Nerezignovali jsme ani 
na hudební výchovu (hravá výuková videa), na 
výtvarné a pracovní činnosti, ani na výtvarné, 

literární či recitační soutěže na dálku. Přestože 
tyto aktivity jsou dobrovolné, žáci je s chu-
tí plní. V pátek žáci elektronicky odevzdávají 
splněné úkoly a my na každý odevzdaný úkol 
záhy reagujeme. V 5. třídě (zřejmě díky vyšší 
samostatnosti starších žáků) rodiče odhlasova-
li přechod na synchronní výuku – žáci se tak 
každý den ve skupinkách scházejí dle rozvrhu  
s paní třídní učitelkou a nedostávají již výkla-
dová videa. Zájem je také o přípravné online 
hodiny (2 týdně) pro hlubší procvičování češ-
tiny a matiky pro ty, kteří se hlásí na víceletá 
gymnázia.
Nově se otevírá možnost učit se základy hry na 
kytaru formou online setkávání s panem ředi-
telem, aby žáci měli možnost čas trávený doma 
zužitkovat pro něco nového. Někteří rodiče jis-
tě ocení, že stále funguje školní kuchyně a žáci 
si mohou vyzvedávat obědy.
Velký dík patří rodičům, kteří mají v této době 
na bedrech tu větší část výuky svých dětí.  
Ale i my ve škole stále pracujeme naplno. A to 
nejen co se vzdělávání týče.

Uvnitř školy i ve venkovních prostorách došlo  
k mnoha stavebním úpravám: na zahradě 
před a kolem pergoly byl vydlážděn chodní-
ček, který vede ke skladu sportovních potřeb.  
Na parkovišti před školou na místě po vykáce-
ném stromu byl krásně vydlážděn „kruháček“ 
- hezky to vypadá a zvětšil se prostor pro ma-
névrování aut. Před vchodem do ŠD 3 byl pěk-
ně natřen dřevěný přístřešek. Díky úpravě části 
sborovny se nejen zlepšilo zázemí pro pedago-
gické pracovníky, ale také se navýšila kapacita 
pro učební pomůcky. Dosavadní zabezpečovací 
systém se rozšířil i do třetí školní budovy a také 
došlo na digitalizaci fotek z archivu a obsahu 
školní knihovny, takže i rodiče se budou moci  
z domova podívat, jaké knihy máme ve škole 
na výběr – v plánu je i zprovoznění rezervač-
ního systému.
Tak vidíte – u nás ve škole „to stále žije“ a už se 
moc těšíme až se vše vrátí k běžnému provozu.
Děti nám chybí a jak víme přímo od nich – i oni 
zjistili, že jsou vlastně ve škole rádi.

Jana Škardová a Ivana Kantnerová

KOzELSKé OKéNKO 
Březen tradičně bývá měsícem horečných 
příprav na návštěvnickou sezónu, k jejímuž 
zahájení pravidelně dochází první dubnový 
víkend. Lze odtušit, že letos tomu tak bo-
hužel nebude a prozatím není nikdo z nás 
schopen říci, kdy si budeme moci naše pa-
mátky opět plnohodnotně prohlédnout. Naše 
pozornost se tímto upíná k letním měsícům, 
kdy očekáváme alespoň částečné rozvolně-
ní protipandemických opatření. O některých 
plánovaných akcích jsme již informovali  
v předchozích příspěvcích.

Velmi nás těší neutuchající zájem veřejnosti  
o návštěvu zámeckého parku, nicméně, ne 
všichni turisté dodržují vládní nařízení. V po-
sledních dnech dochází v areálu ke zvýšené 
kumulaci osob, proto všechny znovu žádáme, 
aby dodržovali dvoumetrové rozestupy a měli 
rouškou, respirátorem či šátkem zakrytá ústa 
a nos.
Co se týče údržby areálu, s nastupujícím jarem 
se naši zahradníci přesunou od skleníku nejprve 
k záhonům růží, jež bude zapotřebí odzimovat, 
poté začnou s osazováním výpěstků, o které se 

přes zimu vzorně starali ve skleníku. V zimním 
období se věnovali rovněž údržbě plotu okolo 
areálu, na němž se výrazně podepsal nejen čas, 
ale bohužel i vandalové, kteří si přes plot pravi-
delně zkracovali cestu. Podstatné pro nás je, aby 
byl plot v pořádku i kvůli lesní zvěři, která sem  
v minulosti často pronikala. Hrozilo totiž, že zvěř 
začne na jaře okousávat poupata nebo rozrývat 
trávníky v areálu zámku. Největší porce drobné 
údržby prozatím zůstává běžným návštěvníkům 
parku skryta. Po loňské větší údržbě laviček letos 
přišly na řadu dveře na zámeckém nádvoří a vět-
šina z nich se tak již leskne novotou. Před začát-
kem sezóny bude nádvoří navíc doplněno novými 
výsadbami a s památkáři také probíhají jednání  
o zmlazení výsadeb u bočních stran zámku.
V současnosti dostáváme spoustu dotazů, nejvíce 
z nich směřuje k budoucnosti občerstvení/restau-
race Podzámčí. Nyní připravujeme projekt rekon-
strukce tohoto objektu, který je ale komplikován 
špatnou statikou části objektu, která stojí na ne-
odborně zbourané předchozí stavbě.
Vedení obce Šťáhlavy nechalo opravit část cesty 
podél hráze Lopatského rybníka, takže procházky 
budou pro naše návštěvníky nyní daleko příjem-
nější i v deštivějších měsících. Obec také opravila 
zastřešení tabule se starou mapou Mikroregionu 
Radyně před horní branou zámeckého areálu  
a nahradila ji mapou novou, kde se návštěvníci za 
pomoci krátkých textů a odkazujících QR kódů do-
zví bližší informace o zámku Kozel a obci Šťáhlavy.

správa zámku Kozel
Foto budovy bývalé Christianshütte u Lopatského rybníka z r. 1985. Na jejím místě dnes stojí restaurace Podzámčí.
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 DALŠÍ INfORMAcE

vyČIŠtěNÍ POžÁRNÍ NÁDRžE vE ŠŤÁHLAvEcH
V půlce března proběhlo třetí a svým způso-
bem již tradiční čištění požární nádrže ve Šťáh-
lavech. Vzhledem ke složité pandemické situ-
aci akce proběhla opět bez účasti veřejnosti.  
Ani termín nebyl náhodný, byl brán ohled na ži-
votní cyklus populace žab, která u nádrže žije.
SDH Šťáhlavy dovezlo silnou proudovou me-
chanizaci, která usnadnila čištění nádrže, pří-
toku a odtoku. Zároveň mladší členové SDH 
dostali možnost procvičit se ve svých schop-
nostech při práci s tlakovou vodou. Možná 
se to nezdá, ale ovládat proudnici vyžaduje 
značnou sílu a zručnost. Spolupráci poskyt-
li rovněž členové Občanů pro obec. Z nádrže 
byly odstraněny předměty, které tam naházela 
pravděpodobně mládež. Např. dopravní znač-
ka, silniční patník, plastová houpačka pro děti, 
mnoho kamenů, klacků, skla a jiných drobných 
předmětů. Tyto předměty byly odvezeny, aby 

opět neskončily v nádrži. Posbírány byly rovněž 
odpadky v areálu. Tímto prosíme návštěvní-
ky o udržování pořádku, prostor slouží všem.  
Nevhodné je rovněž házet do vody pečivo. 
Na letošní rok obec přislíbila vyčlenit prostřed-
ky pro opravu nádrže a jejího okolí. V loňském 
roce rada obce rovněž schválila instalaci kry-
cích desek na převlékárny. Areál je již nyní vy-
baven novými vraty a z loňska nátěry přítom-
ných konstrukcí a novými schůdky pouze za 
cenu materiálu. Závěrem bych rád poděkoval 
členům SDH a OPO, kteří se na akci podíleli. 
Odměnou jim budiž možnost se v létě v čisté 
nádrži zchladit.

  Ondřej Maglić

Foto: Michal Peroutka, starosta SDH Šťáhlavy

PŘEHLED OtEvÍRAcÍcH DOb MÍStNÍcH PROvOzOvEN.
ŠŤÁHLAvy
Prodejny potravin cOOP, Potraviny cbA 
Šťastný a potraviny ENAPO mají otevře-
no podle běžné otevírací doby.
REStAURAcE PIKOLKA – náves Republiky; 
výdej z okénka. Objednávky na tel. č. 728 677 
441. Otevřeno denně od 11 do 14 h. Pokud jste 
v karanténě je možnost dovážky jídla domů.
DŘEvěNÁ KAvÁRNA - prodej zmrzliny a dor-
tíků. Otevřeno přes okénko ÚT-NE od 13 do 
18 h. Informace o otevření najdete na https://
www.facebook.com/DrevenaKavarna/
žELEzÁŘStvÍ U KOMÍNA – otevřeno bez 
omezení: pondělí - pátek 9-12, 12.30-17 h, so-
bota 8:30 -11 h.
KvětINy/DROgERIE/gALANtERIE U KOMÍNA 
otevřeno: pondělí až pátek 9-12,13-17 h, sobo-
ta 8:30-11 h. 
Z důvodu vládních opatření je omezen prodej 
některého zboží, proto pro toto zboží funguje 
výdejní okénko (papírnictví, textil, galanterie). 

Objednat je potřeba vždy den předem na tel. 
č. 732 732 279 nebo emailem: kunesova-mar-
keta@seznam.cz.
cyKLOSPORt, AUtO-MOtO, DROgERIE – 
Jaroslav Malík, Náves Republiky. Otevřeno přes 
okénko po telefonické domluvě. Tel. 775 594 
941. 
vÝRObA DOMÁcÍcH UzENIN A PRODEJ 
MASA z fARMy – Blanka Štěpánková
Vchod do provozovny z ul. V Rokli; otevřeno v 
SO 8-11 h. Pro větší objednávky se lze domluvit 
na tel. čísle 720 656 226.
PAMPELIŠKA SHOP  -  ul. U Hřiště - prodej a 
stromů, buxusů, thújí, květin aj.
Otevřeno PO-SO: 12-17 h. Tel. 776 569 280, 
https://facebook.com/pampeliskashopcz
MÁJA - DětSKÝ bAzÁREK ŠŤÁHLAvy - 
otevřeno po domluvě na tel. čísle 725 707 728. 
Kdy je otevřeno, najdete na www.facebook.
com/majabazarek/
REStAURAcE NA LUcINcE – uzavřeno.

ŠŤÁHLAvIcE
ŠŤÁHLAvIcKÝ PIvOvAR U ŠENKÝŘŮ - 
prodej piva v budově hospody přes okénko 
(boční vchod). Otevřeno: ÚT, ČT a PÁ 15.30-
17.30 a v SO 14-16 h. 
https://www.pivovarstahlavice.cz

SKLÍPEK U MAtESE - sklípek nabízí velký vý-
běr stáčených vín s sebou do PET lahví a piva.
Otevřeno: přes okénko ČT, PÁ, SO, NE 16-18 h. 
https://www.facebook.com/SklipekUMatese/

bEzEJMENNÁ ČAJOvNA, Šťáhlavice 63 – 
otevřeno přes okénko SO a NE 12-18 www.
bezejmenna.name, a FB Bezejmenna.

Daniela Švábková

 NAŠE PŘÍRODA

ČOLcI - OcASAtÍ ObOJžIvELNÍcI
Milí přátelé přírody, 
máme tu měsíc duben a vypadá to, že se s námi 
zima již definitivně loučí. Letos jí to trvalo o něco 
déle, než jsme v posledních letech zvyklí. I na 
sníh a srážky byla bohatší, což mělo pozitivní 
efekt na doplnění zásob vody. Snad to vydrží. 
Duben je proto ideální měsíc pro pozorování 
obojživelníků. O žábách jsem již psal (zpravodaj 
z března 2019).
Tentokrát bych se chtěl zaměřit na ocasa-
té obojživelníky, kteří jsou velmi zajímavou,  
ale méně známou skupinou. Od žab se liší 
hlavně svojí stavbou těla. Jak název napovídá,  
i dospělci mají ocas a vzdáleně můžou připomí-
nat ještěrku. Zaměnit se dají jen stěží, protože 
mají vlhkou kůži a pohybují se velmi pomalu.  
Mimo období rozmnožování je však spíš nepo-
tkáte, protože žijí skrytým způsobem života. 

Vyhledávají vlhká místa a živí se podobně jako 
ostatní obojživelníci drobnými bezobratlými 
– žížalami, červy, slimáky apod. Nejatraktiv-
nější jsou v době rozmnožování, kdy se samci 
vybarvují. Larvy mají stejný vývoj jako ostatní 
obojživelníci, takže mají žábry, které jsou při 
dospívání nahrazeny plícemi. V ČR je popsáno 
více druhů, ale v našem okolí se může setkat 
jen se třemi nejrozšířenějšími. Jak název napo-
vídá, nejběžnější je čolek obecný. Veliký bývá 
do 10 cm, samcům se v době páření vytvoří zu-
batý  hřbetní lem a velké černé puntíky, takže 
připomíná malého dráčka. Velikostně podobný 
je čolek horský. Jeho název je poněkud matou-
cí, protože se u nás jedná o typický lesní druh. 
Na jaře bývají samci výrazně modří a mají sytě 
oranžové břicho, také jim chybí hřební lem.  
Největší a nejvzácnější je čolek velký, který 
může mít až 20 cm a díky své velikosti se dá 
jen velmi těžko zaměnit s předchozími druhy. 
Dospělci jsou velmi tmaví až černí, samci mívají 
výrazný hřbetní lem. Trochu může být podob-
ný mlokovi, který však má výrazné žluté skvrny  
a v našem okolí jsem ho nezaznamenal. 
A kam za čolky vyrazit? Největší problém bude  
s čolkem velkým, kterého jsem u nás viděl napo-

sledy v roce 2008 v požární nádrži, ale vzhledem 
k tomu, že se jedná o dlouhověký druh (i přes 
20 let), tak snad není nic ztraceno. Ideální však 
budou lesní tůně v Bažantnici, kde jsme loni po-
zorovali čolka obecného. Vzhledem k „lesnímu“ 
prostředí by se zde mohl objevit i čolek horský, 
otázkou ale je, zda se zde vůbec vyskytuje.  
Určitě zde najdete skokany a ropuchy. Cestou 
také můžete pozorovat jarní aspekt, který je zde 
poměrně nápadný a to zejména sasanky, plicní-
ky a jaterníky. Takže vycházka se určitě vyplatí. 

Zdeněk Myslík

čolek obecnýčolek horský
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KONtAKty NA ObEcNÍ ÚŘAD
Webové stránky obce: www.stahlavy.cz
facebook obce: www.facebook.com/stahlavy

Sekretariát – D. Švábková: 377 969 201, sekretariat@stahlavy.cz 
Starosta - Ing. v. Štětina: 377 969 201, sekretariat@stahlavy.cz, 377 969 078, starosta@stahlavy.cz
Místostarostka - Mgr. D. Špalová: 725 041 229, místostarosta@stahlavy.cz – přítomna na OÚ vždy v PO 13-17 h,
             1. pondělí v měsíci od 15-17 ve Šťáhlavicích čp. 65
tajemník – Mgr. I. bočanová: 377 969 071, 724 162 518, tajemnik@stahlavy.cz 
Stavební technik – Ing. t. Honéger: 727 830 017, stavebni.technik@stahlavy.cz 
Účetní – b. Herejková: 377 969 070, ucetni@stahlavy.cz 
Matrika – v. brůžková, R. fremrová: 377 969 079, matrika@stahlavy.cz 
Úřední hodiny: PO, ST: 8-12, 13-17 h
Podatelna: v úředních hodinách a dále: ÚT, ČT, PÁ: 8 – 12 h

 INzERcE

www.staroplzenecka-restaurace.com

a jídla ze stálého jídelního lístku

Tel.: 608 872 422
Radyňská č. 280
322 02 Starý Plzenec

Bližší informace na webových stránkách

ROZVOZ
NOVINKA

PIZZY
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